

Call for Papers (English version)

Column Traiani — Trajan's Column: A Victory Monument and War Report in Pictures. International Conference Marking the 1900th Anniversary of its Dedication

Vienna, May 9-12, 2013

Organised by: University of Vienna, Faculty of Historical and Cultural Studies

Univ.-Prof. Dr. Fritz Mitthof, Department of Ancient History

Univ.-Prof. Dr. Günther Schörner, Department of Classical Archaeology

The dedication of Trajan's Column took place on May 12, A.D. 113, a date that is attested by the *Fasti Ostienses*. It was the crowning adornment of Trajan's Forum, which had been completed just over a year prior to this. Nearly seven years had passed since the victory over the Dacians and their king Decebalus, which the column commemorates.

The 1900th anniversary of the dedication presents itself as an outstanding opportunity to organise an international conference thematically encompassing both this exceptional triumphal monument and Trajan's two campaigns against the Dacians, which are depicted on the spiral frieze winding around the column.

The objective of the conference is threefold: Firstly, existing scholarship is to be summarized and older lines of research reviewed. Secondly, new perspectives are to be developed. Finally, attention shall be devoted to reception history in light of the fact that one of the most prominent imitations of Trajan's Column is located in Vienna, where it is part of early 18th century Karlskirche.

In addition to this, the event is intended to give insights into a Vienna-based research project dealing with the rediscovery in the years 1803-1805 of Sarmizegetusa Regia, the political and religious centre of the Dacian empire destroyed by Trajan in A.D. 106 (FWF: P23975-G21).

The excavation history will be retraced and recent results from fieldwork being conducted at this eminently important site by archaeologists from Cluj-Napoca will be presented.

Preliminary Programme

Panels: Domitian's and Trajan's Dacian Wars — The Victory Monument: Architectural Typology, Context, and Function — The War Report in Pictures: Between History, Ideology, and Iconographic Conventions — Sarmizegetusa Regia: Excavation History and Modern Research — From Rome to Vienna: Imitations and the Reception History of the Column

The conference languages will be English, French, German, and Italian. Presentations are to have a duration of 20-30 min. Active conference participants will receive a significant contribution towards travel and accommodation expenses. Arrival: May 9, departure: May 12.

To submit a proposal for a paper please send your contact information, paper title, and abstract (no longer than 400 words) to one of the Conference Organisers before **Oct. 15, 2012**:

fritz.mitthof@univie.ac.at

guenther.schoerner@univie.ac.at

If your paper is accepted for presentation, you will be informed by Nov. 30, 2012.

All accepted papers will be published in the conference volume.

Call for Papers (deutsche Fassung)

**Columna Traiani — Trajanssäule: Siegesmonument und Kriegsbericht in Bildern.
Internationale Tagung anlässlich des 1900. Jahrestages ihrer Einweihung**

Wien, 9.-12. Mai 2013

Veranstalter: Universität Wien, Historisch-Kulturwissenschaftliche Fakultät

Univ.-Prof. Dr. Fritz Mitthof, Institut für Alte Geschichte und Altertumskunde,
Papyrologie und Epigraphik

Univ.-Prof. Dr. Günther Schörner, Institut für Klassische Archäologie

Die Trajanssäule wurde, wie die *Fasti Ostienses* bezeugen, am 12. Mai 113 n. Chr. eingeweiht — etwas mehr als ein Jahr nach Fertigstellung des Trajansforums, das sie bekrönte, und beinahe sieben Jahre nach der endgültigen Bezwingung der Daker und ihres Königs Decebal, die sie verherrlichte.

Der 1900. Jahrestag der Weihung bietet einen geeigneten Anlaß, das exzeptionelle Siegesmonument sowie die beiden Kriege Trajans gegen die Daker, die auf den spiralförmig umlaufenden Reliefbändern dargestellt sind, zum Gegenstand einer internationalen Konferenz zu machen.

Die Tagung verfolgt drei Ziele: Zum einen soll die bisherige Forschung zusammengefaßt und ältere Fragestellungen aufgegriffen werden. Zum zweiten wird es darum gehen, neue Perspektiven zu entwickeln. Schließlich soll drittens auch die Rezeptionsgeschichte gewürdigt werden, da Wien mit der im frühen 18. Jh. errichteten Karlskirche eine der bekanntesten Imitationen der Trajanssäule beherbergt.

Daneben soll über das Wiener Forschungsprojekt zur Wiederentdeckung von Sarmizegetusa Regia, dem von Trajan im Jahre 106 n.Chr. zerstörten politischen und sakralen Zentrum des Dakerreiches, in den Jahren 1803-1805 n.Chr. (FWF: P23975-G21) sowie über die weitere Grabungsgeschichte und die jüngsten Ergebnisse der für diesen bedeutsamen Fundplatz zuständigen Archäologen aus Klausenburg (Cluj-Napoca) informiert werden

Konferenzsprachen sind Deutsch, Englisch, Französisch und Italienisch. Für die Referate sind 20-30 Minuten vorgesehen. Aktive Teilnehmer erhalten einen erheblichen Zuschuß für die Reise- und Nächtigungskosten. Anreise: 9. Mai, Abreise: 12. Mai.

Vorläufiges Programm

Sektionen: Die Dakerkriege Domitians und Trajans — Das Siegesmonument: Typologie, Kontext und Funktion — Der Kriegsbericht in Bildern: Zwischen Geschichte, Ideologie und ikonographischen Konventionen — Sarmizegetusa Regia: Grabungsgeschichte und aktuelle Forschung — Von Rom nach Wien: Imitationen und die Rezeptionsgeschichte der Trajanssäule

Wir möchten alle Interessierten einladen, sich an der Tagung mit einem Vortrag zu beteiligen. Senden Sie bitte Ihre Kontaktdaten, den Vortragstitel und ein Abstract (nicht mehr als 2.500 Zeichen) bis zum **15. Okt. 2012** an einen der beiden Organisatoren:

fritz.mitthof@univie.ac.at

guenther.schoerner@univie.ac.at

Sie werden bis 30. Nov. 2012 über die Vortragsannahme informiert.

Die Vorträge werden in einem Tagungsband erscheinen.